



146TH IPU ASSEMBLY
المناطة، البحرين
MANAMA, BAHRAIN
10-15 MARCH 2023 - ٢٠٢٣ مارس

الجمعية العامة الـ146 للاتحاد البرلماني الدولي

المناطة، (11-15 آذار/مارس 2023)



Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

A/146/4-Inf.1

13 شباط/فبراير 2023

الجمعية العامة

البند 4

الجزء الخاص بالمساءلة في المناقشة العامة:

أعمال المتابعة من قبل الأعضاء للنهوض بعمل الاتحاد البرلماني الدولي المتعلق بالمناخ

الثلاثاء، 14 آذار/مارس 2023، 16:00 – 17:30

القاعة الكبرى، الطابق الأرضي، مركز البحرين العالمي للمعارض (EWB)

مذكرة توضيحية

يمثل التصدي أزمة المناخ أولوية قصوى للاتحاد البرلماني الدولي. خلال الجزء الخاص بالمساءلة في المناقشة العامة، سيطلق الاتحاد البرلماني الدولي حملته الجديدة الخاصة بالمناخ، #البرلمانات من أجل كوكب الأرض #Parliaments4thePlanet. تماشياً مع استراتيجية الاتحاد البرلماني الدولي لفترة 2022-2026 وتركيز الاتحاد البرلماني الدولي على تغير المناخ والمساءلة على جميع المستويات، فإن الوفود مدعوة للمساهمة في هذا الجزء من خلال مداخلات موجزة (ثلاث دقائق كحد أقصى) حول كيفية تحويل الكلمات إلى أفعال للتصدي لتغير المناخ.

ونرحب أيضاً بالصور وتسجيلات الفيديو القصيرة للأنشطة المتعلقة بتغير المناخ التي تنظمها البرلمانات وسيتم عرضها خلال الدورة الخاصة. مع استمرار الاتحاد البرلماني الدولي في توسيع نطاق عمله بشأن تغير المناخ، ستبذل الجهود لإبراز هذه الأنشطة بشكل أكبر لإلهام العمل، وتشجيع تبادل المعرفة بين البرلمانات بشأن تغير المناخ.



وخلال هذا الجزء الخاص، يُشجع الأعضاء على تبادل الخطوات الملموسة التي اتخذوها لدعم العمل من أجل المناخ، على سبيل المثال في ما يتعلق بـ:

- تعزيز تشريعات بشأن المناخ للحد من الانبعاثات، ودعم التحول إلى الطاقة النظيفة
- ضمان الموازنات المناسبة للعمل من أجل المناخ
- مساءلة الحكومات بشأن تنفيذ اتفاق باريس، بما في ذلك المساهمات المحددة وطنياً
- دعم السكان المهمشين، والضعفاء وتعزيز التكيف الشامل
- الترويج لبرلمان مراعي للبيئة.

وقد يود الأعضاء أيضاً تقديم تقارير بشأن الممارسات الجيدة، والأنشطة التي اضطلعوا بها في إطار متابعة قرارات الاتحاد البرلماني الدولي حول تغير المناخ، بما فيها:

(أ) إعلان نوسا دوا: الوصول إلى صفر انبعاثات: حشد البرلمانات للعمل بشأن تغير المناخ (الجمعية العامة الـ 144 للاتحاد البرلماني الدولي، نوسا دوا، 24 آذار/مارس 2022)

(ب) الوثيقة الختامية للاجتماع البرلماني بمناسبة الدورة الـ 27 لمؤتمر الأطراف (COP 27) في اتفاقية الأمم المتحدة الإطارية بشأن تغير المناخ (شرم الشيخ، 13 تشرين الثاني/نوفمبر 2022)

(ج) الوثيقة الختامية للاجتماع البرلماني بمناسبة الدورة الـ 26 لمؤتمر الأطراف (COP 26) في اتفاقية الأمم المتحدة الإطارية بشأن تغير المناخ (غلاسكو، 07 تشرين الثاني/نوفمبر 2021)

(د) القرار: الاستراتيجيات البرلمانية لتعزيز السلم والأمن وإزاء التهديدات والصراعات الناتجة عن الكوارث المرتبطة بالمناخ وعواقبها (الجمعية العامة الـ 142 للاتحاد البرلماني الدولي، دورة افتراضية، 27 أيار/مايو 2021)

(هـ) القرار: التصدي لتغير المناخ (الجمعية العامة الـ 141 للاتحاد البرلماني الدولي، بلغراد، 16 تشرين الأول/أكتوبر 2019)

وإن جميع الوفود مدعوة إلى التسجيل المسبق في هذا الجزء عبر إرسال بريد إلكتروني إلى العنوان التالي: documents@ipu.org





Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.



146TH IPU ASSEMBLY
المناحة، البحرين
MANAMA, BAHRAIN
11-15 MARCH 2023 - ١٠-١١ مارس ٢٠٢٣

146th IPU Assembly

Manama (11–15 March 2023)

Assembly
Item 4

A/146/4-Inf.1
13 February 2023

Special accountability segment of the General Debate: Follow-up by Members to advance IPU climate action

Tuesday, 14 March 2023, 16:00 – 17:30
Grand Hall, ground floor, EWB

Concept note

Addressing the climate crisis is a top priority for the IPU. During the General Debate's special accountability segment, the IPU will launch its new climate campaign *#Parliaments4thePlanet*. In line with the IPU Strategy 2022-2026 and the IPU's focus on climate change and accountability at all levels, delegations are invited to contribute to the segment with brief interventions (maximum three minutes) on how they are turning words into action to tackle climate change.

Photos and short video recordings of climate change-related activities organized by parliaments are also most welcome and will be screened during the special session. As the IPU continues to expand its work on climate change, efforts will be made to further showcase these activities to inspire action and encourage inter-parliamentary knowledge-sharing on climate change.

During the special segment, Members are encouraged to share the concrete steps they have taken to support climate action, for example in relation to:

- Strengthening climate legislation to reduce emissions and support a clean energy transition
- Ensuring appropriate budgets for climate action
- Holding governments accountable on Paris Agreement implementation, including on the nationally determined contributions (NDCs)
- Supporting marginalized and vulnerable populations and promoting inclusive adaptation
- Promoting a green parliament.

Members may also wish to report on good practices and activities they have undertaken in follow-up to IPU decisions on climate change, including:

- (a) The Nusa Dua Declaration: [Getting to zero: Mobilizing parliaments to act on climate change](#) (144th IPU Assembly, Nusa Dua, 24 March 2022)
- (b) Outcome document of the [Parliamentary meeting on the occasion of the 27th session of the Conference of the Parties to the United Nations Framework Convention on Climate Change \(COP27\)](#) (Sharm El-Sheikh, 13 November 2022)
- (c) Outcome document of the [Parliamentary meeting on the occasion of the United Nations Climate Change Conference \(COP26\)](#) (Glasgow, 7 November 2021)
- (d) Resolution: [Parliamentary strategies to strengthen peace and security against threats and conflicts resulting from climate-related disasters and their consequence](#) (142nd IPU Assembly, Virtual session, 27 May 2021)
- (e) Resolution: [Addressing climate change](#) (141st IPU Assembly, Belgrade, 16 October 2019)

Delegations are invited to pre-register for this segment by emailing documents@ipu.org.

E

#IPU146